
Grave omisiuni guvernamentale 

O strategie fără un 
element esential 

' Multe dintre prevederile cuprinse fn "Coordona-
tele strategiei economice pe termen mediu a Româ
niei" reprezinttl diferite opţiuni privind dezvoltarea 
economicii, pentru care se pot aduce multe argu
mente pro şi contra. 

Ceea ce trezeşte cea mai mare uimire este faptul 
cd un element important al oricdrei economii şi.mai 
ales al celei de piaţd, este vorba de transporturi, 
nu este bdgat în seamd. Ca şi cum nu ar exista 
chiar un Minister al Transporturifor. Din pileate, 
este necesar sd se reaminteascd celor care se ocupd 
de soarta acestei /dri despre importanţa transpor
turilor. O economie de piaţd este de neconceput fdrd 
transporturi, fdrd mobilitatea md,furilor, fdrd de 
care nu poate exista concurenţii. 

ln documentul sus-menţionat se vorbeşte despre 
competitivitatea mdrfurilor româneşti şi, ca şi fn 
multe alee ocazii, nu se acordd atenţie transporturi
lor, care contribuie fn mod decisiv la gradul de com
petitivicate. Chiar dacii trebuie sd repetdm lucruri 
cunoscute, suntem sili/i sd o facem, pentru cd nu 
în/elegem de ce esre rrecut cu vederea acest fapt. 
Cele mai multe mdrfuri româneşti sunt exportate cu 
mijloace de transport aulo. Accesul mijloacelor de 
transport româneşti ( şi ale celorlalte ţdri foste so
cialiste) pe piaţa occidentalii de prestaţii este limi
tat prin diferite metode. Una dintre acestea este tre
cerea la vehicule nepoluante. Necorelarea acţiuni
lor acestor ţdri a fdcut ca Occidentul sd impund 
norme care duc la cheltuieli suplimentare pentru 
dotarea autovehiculelor, deşi pe reţeaua rutierii din 
Occident traficul fdrilor foste socialiste nu repre-· 
zintd mai mult de 5-6 la sutd. ln aceste condi/ii se 
putea cere o amânare a aplicdrii noilor norme sau 
obţinerea în condiţii financiare favorabile a noilor 
tehnologii. Nu ştiu cine ne va explica de ce însd 
România a hotdrât aplicarea normelor fnainte de 
restul Europei. Probabil ca din cauza ca asemenea 
prevederi favorizeaza întreprinderile mari şi con
stituie un obstacol serios pentru cele mijlocii şi mici. 
Un alt procedeu de limitare a accesului pe piaţa 
occidentala este acela al autorizaţiilor de transport. 
Aceste autorizaţii sunt bilaterale sau multilaterale, 
ambele forme ducând fn mod practic la discrimina
rea transportatorilor din fostele ţari socialiste. Sis
temul multilateral a fost stabilit iniţial pe baza tra
ficului dintre ţdrile occidentale şi a evoluat în ace
eaşi proporţie, deşi între ţdrile occidentale autori
zaţiile de transport nu mai sunt necesare. 

Tlberius Pulu 
(Continuare fn pag. 3) 

Bugetiada 2000 
Aprobarea proiectelor de 

buget pe anul în curs (bu
getul de stat şi bugetul asi
gurărilor sociale de stat) şi 
derularea procedurilor par
lamentare necesare pentru 
aprobarea lor constituie o 
temă majoră a actualităţii pe 
care n-o putem eluda. 

Soluţiile la care s-a ajuns 
sunt cele "clasice". Aşa-nu
mita revoluţie fiscală despre 
care se tot discută de atâta 
amar de vreme s-a. .. repro
gramat Poate la anul. Tot
odată, nu s-au produs mo-

dificări de substanţă nici în 
privinţa ponderii unor veni
turi şi cheltuieli. '"Grosul'" 
încasărilor (32,3 la sută) va 
fi obţinut pe seama TVA şi 
a accizelor, adică sume re
lativ sigure care, inevitabil, 
încarcă preţurile de consum. 
în privinţa fondurilor spe
ciale ( care sunt în număr de 
26), nici vorbă de reducere. 
Aşa că, una peste alta, tot 
cu bugete de austeritate, tot 
cu soluţii bătute şi răsbătu
te avem de-a face. 

Pilonii "construcţiei" bu-
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DIALOG DESCHIS 
cu partidele parlamentare 

Consecventă principiilor şi rolului său ca parte com
ponentă a societăţii civile, AGIR a iniţiat o acţiune de 
amploare care se va desfăşura de-a lung1ll primuluî se
mestru al anului. Este vorba despre un dialog siste!ila
tic cu partidele parlamentare, consacrat examinării ce
lor mai stringente probleme ale ţării, cu impact direct 
asupra breslei noastre inginereşti. 
Raţiunea acestui dialog, importanţa lui rezultă din scri

soarea pe care preşedintele AGIR, dl dr. ing. Mihai Mi
hăiţă, a trimis-o la mijlocul lunii ianuarie 2000 fiecărui 
lider de partid parlamentar. Redăm scrisoarea în între
gime, deoarece ea clarifică - pe deplin - intenţiile noas
tre. 

"în numele conducerii Asociaţiei Generale a Ingine
rilor din România (AGIR), vă adresăm - şi cu acest pri
lej - cele mai sincere urări de "La mulţi ani", o dată cu 
exprimarea sentimentelor de consideraţie pentru activi
tatea pe care o desfăşuraţi. 

Ne îngăduim să vă reţinem atenţia cu o propunere care 
- sperăm - va întruni acordul dv. 

AGIR intenţionează să iniţieze, cu fiecare partid par
lamentar, o discuţie informală care să permită o mai bună 
cunoaştere reciprocă a preocupărilor îndreptate, în spe
cial, spre depăşirea crizei grave cu care se confruntă so
cietatea românească în prezent. Dorim să aflaţi, direct 
de la sursă, obiectivele AGIR, dezideratele comunităţii 
inginereşti din ţara noastră şi, în acelaşi timp, să fim in-

getare sunt reprezentaţi de 
o creştere a PIB de I ,3 la 
sută, un deficit bugetar de 
3 la sută şi o rată anuală a 
infla\iei de 27 la sută. De 
aici, de la restricţiile impu
se de respectivii indicatori 
pornesc toate: şi precarita
tea investiţiilor care ar sus
ţine o creştere puternică, 
sănătoasă, şi modul în care 
s-au drămuit chelruielile 
(pentru învăţământ nu s-a 
reuşit să se aloce 4 la sută 
din PIB, iar pentru cerceta
re s-au stabilit numai 0,12 
la sută din PIJ!) şi resursele 
necesare penl'ru protecţia 
socială ( de la bugetul de 
stat nu se mai pot transfera 
la bugetul asigurărilor so
ciale de stat sumele din anul 
precedent, diminuarea fiind 
de peste 3.000 de miliarde 
de Ici). 

Chiar dacă în Parlament 
se vor opera modificări, si-

tuaţia este de aşa natură în
cât nimic esenţial nu mai 
poate interveni. Avem un 
fel de anteriu al lui Arvinte • 
şi, prin urmare, dacă se 
adaugă într-un loc trebuie să 
se taie în altul. în condiţiile 
date, devine problematică 
însăşi realizarea obiectivu
lui central pe care şi !'--a pro
pus Guvernul Isărescu: 
oprirea declinului econo
miei şi reluarea creşterii. 

Dar, să nu cădem pradă 
pesimismului. Stadiul nou 
al relaţiilor cu Uniunea Eu
ropeană ne determină să 
sperăm că o ameliorare no
tabilă se va înregistra, to
tuşi. Nu este vorba, în pri
mul rârtd, despre banii care 
se vor primi, ci despre un 
alt statut internaţional al 
României. Să sperăm (dacă 
tot evocăm speranţele) că 
nu vom rata şansele care ni 
se oferă. (T. B.) 

formaţi de la personalităţile cele mai autorizate despre 
măsurile pe care partidul dv. le preconizează în vederea 
solu\ionării celor mai stringente probleme ale economiei, 
ale întregii societăţi. 

O sinteză a ideilor exprimate cu prilejul întâlnirii pe 
care v-o propunem urmează să apară în publicaţia noastră 
bilunară «Univers ingineresc». 
Vă rugăm să vă exprimaţi acordul de principiu în le

gătură cu propunerea pe care v-o adresăm şi să desem
naţi, în timpul cel mai scurt, persoana de legătură pen
tru perfectarea detaliilor. Considerăm că pentru o discu
ţie folositoare, ar fi bine ca din partea dv. să participe 
maximum cinci persoane la nivelul cel mai înalt. Este, 
de altfel, dorinţa multor membri ai AGIR pe care au 
exprimat-o în ultimul timp. 
Vă aşteptăm, cât mai curând posibil, în sediul nostru 

istoric din Bucureşti, Calea Victoriei nr. 118, clădire 
construită cu contribuţia efectivă a inginerilor şi care 
evocă momente esenţiale din viaţa comunităţii ingine
reşti din România." 

Sintezele discuţiilor purtate cu reprezentanţii partide
lor parlamentare care au răspuns acestei iniţiative a AGIR 
vor fi prezentate, în ordinea cronologică, în paginile 4-5 
ale publicaţiei noastre, începând cu numărul de faţă. 

În preocuparea AGIR 
Starea mvătământului 

pag. mediu proft;sional şi 
tehmc 

3 
Lumea interlopă a 

pag. Internetului 

s ~~ 
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Ingineri mari personalităţi 

Aurel I. 
Bărglăzan 

Specialist în maşini hidraulice, a 
adus o contribuţie esenţială la dez

voltarea industriei româneşti 

S-a născut în comuna 
Porumbacu de Sus din ju
deţul Sibiu, la 27 martie 
1905, într-o familie de 
ţărani. A urmat cursul in
ferior de liceu la Braşov şi 
cel superior, secţia reală, la 
Liceul "Gh. Lazăr" din Si
biu. Fiind un bun matema
tician şi cu înclinaţii spre 
tehnică, s-a înscris în anul 
1923 la Politehnica din 
Timişoara, recent înfiin
ţată. A avut o deosebită 
însemnătate pentru forma
rea lui ca inginer, ca şi a 
altor studenţi, faptul că în 
1923 au fost date în folo
sinţă clădirile şi laboratoa
rele ultramoderne la acea 
dată, de nivel european, în 
care cunoştinţele teoretice 
erau exemplificate prin 
lucrări practice. în timpul 
facultăţii a beneficiat de 
cursurile unor profesori 
excepţionali ca Traian La
lescu, Ilie Murgulescu , C. 
Teodorescu, Remus Rădu
le\ şi alţii, care l-au remar
cat şi apreciaL 
După absolvirea facul

tăţii şi obţinerea titlului de 
inginer meca,nic (1928), în 
conformitate cu programe
le de învăţământ, studen
ţii erau trimişi pentru un 
stagiu de practică la mari
le uzine europene. Ingine
rul Aurel I. Bărglăzan a 
fost trimis să efectueze 
practica în producţie la 
uzina Esscher Wyss din 
Zilrich, la uzinele I.M. 
Woith şi St Poltan din Vie
na şi la uzinele Siemens 
din Berlin. Pentru perfec
ţionarea profesională a 
frecventat şi unele cursuri 
la politehnicile din Buda
pesta, Torino şi Milano. 

Aurel Bărglăzan a efec
tuat primele cercetări în 
domeniul cavitaţiei şi hi
drodinamicii turbomaşini
lor cu aplicaţie industrială, 
începând din 1929. Având 
ca modele rotoarele de tur
bină Francis şi Kaplan, a 
proiectat turbinele unor 
cenqale hidroenergetice la 
Suceava, Zărneşti, Moldo
va Nouă şi altele, între anii 
1931-1938. 

În 1938 a fost numit 
consilier la Uzinele Reşi
ţa, pentru maşini hidrauli
ce şi pneumatice. În 
această calitate a pus ba
zele industriei de maşini 
hidraulice din ţara noastră 
şi a adus o contribuţie de
osebită la dezvoltarea 
acestei ramuri. 

În 1939 a proiectat o 
pompă hidraulică origi
nală, cunoscută în lumea 
specialiştilor sub numele 
de "pompa Bărglăzan". 

A mai proiectat cu co
lectivul de ingineri condus 
de el turbine la Văliug
Crăinicel şi Tg. Mureş (P 
= 2x 750kW). 

În 1940 a inventat un 
transformator hidraulic 
original, pe care l-a breve
tat. 

în 1941 a elaborat un 
studiu teoretic şi tehnic pe 
baza dalelor cart! l-au con
dus la această invenţie, pe 
care l-a prezentat cu titlul: 
"Transformatorul hidrau
lic. Studiu teoretic şi ex
perimental", care a fost 
prezentat ca teză pentru 
obţinerea titlului de doctor 
inginer la Politehnica din 
Timişoara. 

În anul următor a fost 
numit profesor şi decan al 

1905 -1960 

facultăţilor de electrome
canică şi mecanică ale po
litehnicii bănăţene. în anul 
1948, din iniţiativa lui a 
fost înfiinţată Catedra de 
maşini hidraulice, al cărei 
conducător titular a fost 
numit. În acelaşi an, la 
propunerea sa a fost înfiin
ţată, la Baza de Cercetări 
Ştiinţifice a Academiei 
Române din Timişoara, 
Secţia de cavitaţie. 

Pentru contribuţiile de 
concepţie, esenţiale, la 
dezvoltarea şi moderniza
rea Laboratorului de ma
şini hidraulice al Politeh
nicii din Tunişoara, în anul 
1953 a fost distins cu titlul 
de laureat al Premiului de 
Stat. Pentru toată activita
tea sa practică şi teoretică, 
a fost ales în 1955 mem
bru corespondent al 
Academiei Române. 

Dezvoltarea Uzinelor 
Reşiţa, a halelor pentru 
construcţia d maşini, a 
pregătirii colectivelor de 
proiectare pentru maşini 
hidraulice se datorează 
muncii neobosite, istovi
toare a dr. ing. Aurel 
Bărglăzan. Eforturile de
puse în această activitate 
i-au subminat sănătatea şi 
la 17 noiembrie 1960, în 
plină activitate, la vârsta 
de 55 de ani a încetat din 
viaţă. 

Opera sa ştiinţifică şi 
practică a rămas publicată 
în ţară şi străinătate în zeci 
de articole şi în tratate de 
referinţă, dintre care 
cităm: "Turbinele hidrau
lice" (1957) şi "încercări
le maşinilor hidraulice şi 
pneumatice" (1958). 

Mihai O/teneanu 

50 de • ani de cercetare 
A V " romaneasca 10 

FIZICA NUCLEARĂ 
Creaţie a marelui fizician 

român, membru al Acade
miei Române, profesor la 
Universitatea din Bucureşti, 
Horia Hulubei (1896-
1972), Institutul Naţional 
de Fizică şi Inginerie Nu
cleară "Horia Hulubei" a 
sărbătorit recent cinci dece
nii (1949-1999) de când a 
fost instituţionalizată cerce
tarea ştiinţifică în domeniul 
fizicii nucleare în România. 

Iniţial, sub denumirea de 
"Institut de Fizică Atomică" 
al Academiei Române, 
această unitate de vârf a cer
cetării româneşti a contri
buit la definirea şi dezvol
tarea unor importante do
menii, cum sunt: teoria nu-

"Cercetări avansate în fizi
ca nucleară" au fost prezen
te numeroase personalităţi 
ale lumii ştiinţifice interna
ţionale din Germania, Fran
ţa, Japonia, Rusia, Suedia, 
Anglia, SUA, Italia, Grecia, 
care au prezentat, alături de 
specialiştii români, cele mai 
noi realizări pe plan teore
tic şi aplicativ în fizica nu
cleară. 

Din relatările prof. dr. 
Emilian Drăgule~ pre
şedintele Consiliului Ştiin
ţific al "IFIN-HH", desprin
dem principalele realizări şi 
contribuţii aduse de institut 
în domeniul fizicii nuclea
re în România: 

• Cercetări fundamenta------

cleului atomic, interacţiu
nea radiaţiilor nucleare cu 
substanţa, reacţiile nuclea
re la energii mici şi mijlo
cii, spectroscopia radiaţii
lor, fizica şi tehnologia 
reactorilor nucleari, fizico
chimia izotopilor stabili ş.a. 

Cu prilejul manifestării 
organizate la acest moment 
aniversar având ca temă 

....... 

le de fizică nucleară, publi
cate în presa internaţională 
de specialitate; 

• Aplicaţii ale izotopilor 
radioactivi în industrie, 
agricultură, medicină; 

• Controlul nedistructiv 
al structurii materialelor; 

• Efectuarea primelor 
cercetări de energetică nu
cleară şi fabricarea în pre-

mieră a combustibilului nu
clear (pastilele de U); 

* Constituirea actualei 
Societăţi de Cercetări Nu
cleare Piteşti (fost ICN) 
având în dotare reactorul 
"Triga", cel mai puternic de 
acest tip din lume. Aportul 
filialei din Cluj-Napoca a 
institutului la crearea staţiei 
pilot pentru apa grea, iniţial 
la Râmnicu Vâlcea şi ulte
rior a capacităţilor de pro
ducţie pentru apa grea de la 
ROMAG, Drobeta-Turnu 
Severin. 

IFIN, având în dotare un 
reactornuclear, un ciclotron 
şi un tandem (accelerator 
e)ectrostatic), ocupă al 6-lea 
(oe în lume, putând astfel 

participa la acţiuni de coo
perare internaţională cu ma
rile centre nucleare ale lu
mii: CERN-Germania; GA
NIL-Franţa; GSI-Darm
stadt, Germania; DUBNA
Rusia; OAK RIDGE, AR
GONE, BERKELEY din 
California-SUA; RIKEN
Japonia ş.a. 

lng. Ion Rozanlde 

Directii de actiune . privind dezvoltarea 
infrastructurii' informationale nationale 
în organizarea Academiei Române, Secţia ştiinţa şi 

tehnologia informaţiei, Comisia "Forumul pentru socie
tatea informaţională", pe data de 17 februarie a.c. s-a 
desfăşurat în Aula Academiei Române conferinţa-dez
batere "Dezvoltarea infrastructurii informaţionale na
ţionale", la care au participat oameni de ştiinţă, specia
lişti în tehnologia informaţiei, personalităţi publice şi 
politice. Din partea AGIR a participat dr. ing. Mihai 
Mihăiţă, preşedintele asociaţiei. 

în cuvântul său introductiv, acad. Mihai Drăgănes
cu a reamintit necesitatea obiectivă a continuităţii dez
voltării componentei informaţionale a societăţii, ce va 
marca secolul XXI, în condiţiile construirii unei econo
mii durabile, necesitatea reducerii"decalajelor dintre ţări
le avansate şi cele subdezvoltate din punct de vedere 
informaţional, de promovare a unei voinţe politice pen
tru dezvoltarea pe baze solide a societăţii informaţiona
le şi a unei strategii de informatizare şi implementare în 
ritm accelerat a măsurilor prevăzute în Programul de 
acţiune, potrivit HG 308/1997. 

Vtltorul pe termen scurt şi mediu al României din 
punct de vedere al societăţii informaţionale este acela 
de a se apropia de nivelurile atinse de ţările din UE, 

' ' 
pentru ca pe termen lung nivelul realizat să contribuie la 
reducerea semnificativă a decalajeloţ existente şi de ade
rare a ţării noastre la această Uniune. Va trebui intensifi
cată reducerea decalajelor interne din punct de vedere in
formaţional între diferite părţi ale populaţiei, tehnologia 
informaţională trebuind să fie accesibilă tuturor cetăţeni
lor la: serviciu, domiciliu, şcoli, universităţi, biblioteci, 
servicii private specializate. Prin lărgirea ariei şi a nu
mărului de utilizatori se va asigura interacţiunea cetăţeni
lor cu administraţia de stat, pentru pregătirea profesio
nală şi culturală, pentru găsirea de locuri de muncă, in
clusiv prin folosirea cardurilor inteligente. 

Promovarea la nivel naţional a preocupărilor şi cerinţe
lor UE prevăzute în documentul "Societatea informaţio
nală pentru toţi" ce se va prezenta în luna martie a.c. la 
reuniunea de la Lisabona, care va marca intrarea Europei 
în era digitală (Iniţiativa e Europe), accelerarea, în spe
cial la nivelul !MM-urilor, a introducerii comerţului elec
tronic îll relaţiile curente de parteneriat, generalizarea la 
scară naţională a posibilităţilor de accesare pe Internet, 
prin creşterea numărului de utilizatori de la 3-400.000 în 

. prezent la 3,5-4 milioane în viitorul apropiat, vor asigura 
condiţiile favorabile de aderare a României la structurile 

UE. 
în acest scop, Comitetul director al Forumului va acţio

na în continuare, indiferent de succesiunea partidelor po
litice la putere, spre consolidarea şi dezvoltarea infra
structurii informaţionale naţionale, aceasta fiind o com
ponentă importantă a societăţii româneşti. 

Ca urmare a rapoartelor prezentate şi a punctelor de 
vedere exprimate în cursul dezbaterilor, au fost adoptate 
unnAtoarele Recomandări: 

1. Autorităţile guvernamentale române ~ă includă in
frastructura informaţională naţională în lista infrastructu
rilor pentru a căror dezvoltare se va solicita sprijinul Uni
unii Europene; 

2. în cadrul infrastructurii informaţionale naţionale ce 
se va dezvolta şi cu sprijinul Uniunii Europene, conform 
cerinţei de la pct. 1, să se acorde prioritate, în etapa ime
diat următoare, administraţiei şi serviciilor publice; 

3. Forumul pentru Societatea Informaţională va orga
niza elaborarea unei "Cărţi pentru dezvoltarea Societăţii 
Informaţionale în România", care să fie SUP.usă atenţiei, 
după însuşirea de către Forum, partidelor politice, orga
nizaţiilor guvernamentale şi neguvernamentale. 

. lng. Ion Rozanlde 
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Starea învătământului mediu 
·' . . profesional ş1 tehnic 

Starea actuală a învăţământului mediu profesio
nal şi tehnic a constituit tema discuţiilor ce au avut loc 
la sediul AGIR din Calea Victoriei nr.118, în ziua de 22 
februarie 2000, cu reprezentanţi ai Direcţiei Învăţământ 
Profesional 
şi Tehnic din 
cadrul Mi
nisterului 
Educaţiei 
Naţionale şi 
ai unor mi
nistere eco
nomice: Mi
nisteru I 
Transporturi
lor, Ministe
rul Industriei 
şi Comerţu
lui, Ministe
rul Agricul
turii şi Ali
mentaţiei. 

Din discu
ţii a rezultat 
necesitatea 
elaborării 
unor noi ma
nuale de spe
cialitate, care 
ar trebui să fie un ghid profesional pe parcursul întregii 
cariere, deci de o calitate excepţională atât din punct de 
vedere al conţinutului, al informaţiei ştiinţifice, cât şi al 
documentaţiei vizuale. 

Demersurile făcute de AGIR către MEN şi susţinute 
cu pasiune de un profesor dăruit muncii sale, domnul 
ing. Ştefan Ioneanu, preşedintele Filialei AGIR-Vran
cea, au vizat - între altele - introducerea în manuale a 
unor aplicaţii mai ample, însoţite de exemple şi o gra
fică• adecvată, necesitatea unor manuale alternative şi 
opţiuni de acest tip pentru corpul didactic, îmbunătăţi
rea dotărilor tehnice ale laboratoarelor şi atelierelor, 
obligativitatea unei pregătiri tehnice corespunzătoare a 
directorilor de licee tehnologice şi şcoli profesionale, 
denumirea sugestivă şi cât mai reprezentativ.,ă a respec
tivelor instituţii de învăţământ cu numele unor perso
nalităţi ingineri, pe domenii şi zone geografice. 

Grave omisiuni guvernamentale 

O strategie fără un 
element esential 

' , 
(Urmare din pag. 1) 

Din aceste motive, contingentul acordat ţlJrilor 
occidentale este mulz mai mare decât al ţlJrilor din 
centrul şi estul Europei, nefiind construit pe baza 
traficului reciproc. Autorizaţiile bilaterale se stabi
lesc pe bazlJ de reciprocitate, luându-se în conside
rare parcursul strlJblJtut pe teritoriul fieclJreia din 
cele două ţlJri. În aceste condiţii, cele mai multe ţlJri 
aflale în situaţia României se strlJduiesc slJ atraglJ 
cât mai mult tranzit, inclusiv pe un parcurs cât mai 
lung. În acest sens se expliclJ insistenţa Bulgariei de 
a obţine acordul României pentru Construirea unui 
pod peste Dimttre, care slJ reductl distanţa de tranzit 
prin România şi stl o amplifice pe cea din Bulgaria. 
România va avea f oarte mult de suferit pentru faptul 
cd a acceptat o asemenea soluţie pdgubitoare, care 
va reduce tranzitul prin România. Rezultatul se va 
materializa în încastlri mai reduse, în şanse mai re
duse de a obţine împrumuturi şi investiţii strdine, 
precum şi în micşorarea şanselor produselor româ
neşti de a ajunge pe piaţa occidentallJ, pentru cd 
transportatorii români vor beneficia de un numlJr 
relativ mai redus de autorizaţii, mai ales faţlJ de 
Bulgaria, de exemplu, care pentru multe produse este 
un important concurent al României. Decizw luatlJ 
cu atâta uşurinţd va fi pltlt,ili scump de cel puţin 
câteva generaţii de români. Nu mai menţion<lmfap
tul ctl timp de 7 ani de când dureazlJ discuţia privind 
acest pod, autoritdţile române nu au aplJrat corect 
interesele României ( de exemplu, la elaborarea unui 
studiu finanţat de Uniunea F"•iropeand privi•1d am
plasamentul podului, parteu ,-umânlJ nu a transmis 
nici un fel de date timp de douil luni, iar când le-a 

în cadrul dialogului, AGIR a menţionat că poate fur
niza MEN această listă cu personalităţi, spre a fi trans
misă în teritoriu, la inspectoratele şcolare din toată ţara, 
iar prin Editura AGIR".poate oferi şi tablouri ale acestor 

personalităţi-mo
del, pentru a fi ex
puse în şcoli. 

România de 
astăzi are elevi 
atenţi care aş
teaptă răspunsul 
la întrebarea 
"cum". Pentru ei, 
un exemplu bun, 
un model posibil, 
o acţiune reuşită 
sunt tot atâţia in
dicatori pentru a 
şti cum urmează 
ei să procedeze în 
vederea obţinerii 
rezultatului dorit. 

În domeniul 
educaţiei de bază, 
pentru segmentul 
tehnic-profesio
nal, rareori se 
poate greşi prin 
excesul întrebării 

"cum". Aceasta pentru că întrebarea "cum" are virtuţi 
pedagogice maf mari decât întrebarea "ce". "Ce" indică 
supremaţia teoriei şi reprezintă obiectivul, înţelegerea 
fenomenelor. "Cum" este atât de important pentru că adu
ce cu sine finalizarea, atingerea obiectivului propus. Cine 
ştie cum funcţionează un aparat, cunoaşte acel aparat. 

Manualul de specialitate pentru liceele tehnologice şi 
şcolile profesionale trebuie să răspundă ambelor 
întrebări, pentru fiecare tip de pregătire elaborându-se 
două manuale: unul pentru disciplinele tehnice ( cultura 
de bază, teoretică), care răspunde întrebării "ce" şi al 
doilea pentru instruirea practică, care răspunde întrebării 
''cum". 

lng. Eugenia Oumbravl 

(Continuare fn pag. 6) 

trimis, acesiea erau nesemnificative). În situaţia în 
care partea româna nu a dorit slJ-şi argumenteze 
poziţia, lobby-ul bulgar şi-a filcut datoria şi iatlJ ctl 
astlJzi auzim cd amplasamentul favorabil ptlrţii bul
gare a fost cerut de elitre Uniunea European<'!. Am
plasamentul este neraţional şi pentru faptul ctl este 
foarte apropiat de cele doutl baraje (defapt poduri) 
existente pe Dundre la Porţile de Fier. Mai exista 
înclJ un argument. 

Documentul elaborat de Guvernul României nu 
ţine seama nici de alt<'! posibilitate de tranzit prin 
România, aceea care foloseşte DunlJrea, canalul 
Duntlre-Marea NeagrlJ şi portul Constanţa . Olan
da, într-o poziţie asemlJntltoare pe fluviul Rin, obţi
ne o parte însemnatlJ din veniturile sale prin presta
ţii legate de fluviu şi transbordarea din porturile ma
ritime. Cu ocazia convenirii Pactului de Stabilitate 
în Balcani, România nu a cerut includerea Dundrii 
fn obiectivele Pactului, ceea ce ar fi putut duce la 
rezolvarea unor probleme juridice şi tehnice pri
vind regimul navigaţiei pe Dundre ( de exemplu, con
form Convenţiei Dundrii, încheiata în anul 1948, 
ţdrile riverane sunt obligate sd întreţind şenalul na
vigabil fdrlJ a putea fncasa taxe pentru aceasta). 
Pentru asigurarea unui nivel relativ constant al Du
ntlrii este necesartl construirea unei noi hidrocen
trale pe Dundre, la Turnu Mdgurele-Nikopol. Deşi · 
aceastlJ soluţie ar fi rezolvat atât problema podului 
peste DunlJre, cât şi parţial pe cea a centralei ato
moelectrice de la Kozlodui, a cdrei închidere este 
cerut<'! de Uniunea Europeana, partea romântl nu a 
insistat pentru ea. În aceste condiţii, este greu de 
crezut cd Duntlrea ar putea fi acea arterlJ interna
ţional<'! de transport, ieftin<'! şi puţin poluanttl, În cazul 
în care Dunilrea ar avea condiţii de navigaţie mai 
bune, s-ar putea ieftini transportul unor mdtfuri de 
export româneşti. De altfel, este tot o problemtl de 
stat cea a transporturilor navale maritime şi fluvia
le , care iarl4i sunt decisive pentru accesul mlJrfuri
lor româneşti pe piaţa occidental<'!. 

DesplJrfirea greoaie de modelul socialist al trans
porturilor a ftlcut ca administraţia romântl să nu 
obţin<'! decât într-un târziu unele fonduri pentru re-

ANCHETA REDACŢIEI 

Cu leafă la stat sau la 
"privaţi"? 

Contlnulm ancheta redacţiei dintr-un motiv lesne de 
înţeles: în condiţiile actuale, sunele de existenţi pentru 
un mare numlir de colegi de breasli sunt strâns legate de 
evoluţiile probabile sau posibile ale celor douli sectoare, 
bazate pe forme de proprietate diferite. Este limpede cli 
procesul de privatizare se va accelera (chiar daci nu la 
ritmurile prevlizute de guvernanţii şi, astfel, o parte dintre 
salariaţii din sectorul de stat nu vor avea altă alternativi 
decât aceea de a trece în sectorul privat (daci vor exista 
locuri de munci adecvate). Dar, pe termen scurt, schim• 
barea nu va produce efecte spectaculoase. Aşa cli, tema 
rlimâne actuali. Dar, mai bine si dim cuvântul celor care 
au dorit sli-şl spuni plirerile. 

lng. Titus Vlăduţescu - SC MUNTENIA SA: "'După unu
la mea părere, avem de-a face cu o falsă dilemă. Iertaţi-mă că · 
mă pronunţ atât de tranşant. De la un anumit nivel în sus, nu 
se poate vorbi despre diferen\e sensibile de salarizare între 
sectorul de stat şi cel privat. Gândiţi-vă la salariile de la AVAB, 
de la companiile naţionale din sfera utilităţilor publice şi 1mi 
veţi da dreptate. Dilema apare doar atunci când este.vorb~ 
despre personalul situat în vengile imediat următoare mat ilor 
şefi sau patronilor. Din,acest moment se poate vorbi despre 
opţiuni, dar numai caz cu caz. Există în întreprinderi de stat 
lefuri mai mari decât în sectorul pnvat, chiar şi la nivelul la 
care m-am referit. Ceea ce însă contează - în primă şi ultimă 
instanţă - vizează două aspecte: aprecierea corectă în funcţie 
de cantitatea şi calitatea activităţii şi stabilitatea locurilor de 
muncă. Or, am citit chiar zilele trecute statistici din care re
zultă că numărul şomerilor din sectorul privat tinde să se apro
pie de cel din sectorul de stat. Şi atunci? Atunci, nu ne rămâ
ne decât să l\Ştep!ăm bugetul pe 2~ şi ne vom lămuri cum 
este mai bine să procedăm. Dar niar.ia de manevră este redusă 
din pricina mediului de afaceri neprietenos." 

Ing. Ortansa Patriciu - SC "'OMROM" SA: ··sunt con
vinsă că în viitorul previzibil va exista un puternic sector de 
stat. Mă bazez, atunci când fac o afirmaţie atât de categorică, 
pe faptul că în condiţiile descentralizării se vor înmulţi atri
buţiile administraţiei publice locale şi în acest fel va fi nevoie 
de un număr semnificativ de specialişti, între care şi mulţi 
ingineri. 1n aceste împrejurări, cred că voi opta să lucrez, în 
continuare, în acest domeniu pentru că nu este vorba nu.mai 
despre funcţii de execuţie, ci şi de concepţie. Se vorbeşte mult 
despre reforma administraţiei publice şi se face extrem de 
puţin. Multe dificultăţi au apărut şi s-au amplificat tocmai 
pentru că avem o administraţie publică desuetă, ca să nu-i zic 
altfel. Una din cauze rezidă din regimul specialiştilor care lu
crează în acest sector. Lefurile mici - pentru a reveni la su
biect - alungă oamenii capabili, de un înalt profesionalism. 
Se uită un lucru elementar, şi anume că un adevărat specialist 
face inutilă angajarea de oameni - iertaţi formula - care «să 
taie frunză la câini». Să nu ne scumpim la tărâţe şi să ne iefti
nim la mălai." 

ţeaua de transporturi (iardşi mult mai puţin decât, 
de exemplu, Bulgaria, Ungaria, Cehia sau Polonia). 
Acest lucru este cu atât mai de neînţeles cu cât atât 
guverntlrile trecute, cât şi cea actuallJ, au fost pen
tru o intervenţie constanta a statului fn diferite sec
toare ale economiei. Iar infrastructura este unul din
tre puţinele domenii care şi în economia de piaţlJ, 
cea capitalist<'!, revine statului. Şi celelalte ţtlrifoste 
socialiste s-au confruntat cu o asemenea problema. 
Şi nu trebuie slJ mergem prea departe. pentru cd 
exemplul Bulgariei este concludent. Bulgaria a mi
zat pe tranzitul internaţional şi de aceea a obţinut 
mult mai multe fonduri decât România pentru con
strucţia de drumuri. România neavând o concepţie 
atotcuprinztltoare privind dezvoltarea infrastructu
rii de transporturi ( separarea diferitelor sectoare şi 
independentizarea lor a dus la o asemenea situafie), 
nu a putut argumenta în faţa instituţiilor financiare 
internaţionale necesitatea unor investiţii în trans
porturi. Partea român<'! a renunţat, prin concesia 
flJcutd privind podul peste Dundre, la atragerea de 

_ ;ranzit prin România, la aceasta contribuind şi stra
niile decizii privind scoaterea traficului internafio
nal de pe traseul Bechet-Oriahovo (România ar Ji 
j,ut câştigattl dactl avea înctl un traseu internatio
nal, atât ctl 1n acest caz se pare ctl au prevalat consi
deraţii meschine de partid) , precum şi aceea demo
dificare a unui coridor interna/ionat de transport, 
pentru a-i reduce caracterul de tranzit internafio
nal. 

Se vorbeşte despre competitivitate şi neglijtlm ele
mente importante care duc la îmbunlJtdţirea ei , Vor
bim despre atragerea investiţiilor strdine ţi nu ne 
intereseaztl mijlocul cel mai sigur de a face rost de 
ele. Câtil for/li de muncd ar putea fi încorporatlJ în 
serviciile legate de tranzit, dactl fntr-adevdr am dori 
stl-1 dezvoltdm! !ar tranzitul constituie de multe ori 
premisa pentru dezvoltarea turismului. ParclJ spu
neam clJ vrem stl dezvolttlm turismul. Cum, fllcând 
totul ca arterele internaţionale stl ne ocoleasctl ţara? 

Defapt, ce vrem? Nu mai trebuie stl ne mirlJm de 
nimic?! 



• Faţă-n faţă cu lideri politici, responsabili de 
stările de lucruri din tară • Informatii si proiecte 

' ' ' aflate direct de Ia sursă • Decât o tonă de promisi-
uni, mai bine un gram de sinceritate, de adevăr 

• Nimeni nu este profet în ţara lui 

În pagina 1 am redat scrisoarea pe care preşedintele 
AGIR, dr. ing. Mihai Mihăiţă, a adresat-o tuturor liderilor 
partidelor politice parlamentare. Până la data trimiterii 
la tipar a numărului de faţă au răspuns pozitiv, Î,!1 urmă
toarea ordine, UDMR, PDSR, PER, UFD, PUNR. ln reda
rea sintetică a principalelor idei prezentate de oaspeţi 
vom păstra această ordine cronologică a întâlnirilor. 

La primul dialog au participat dnii Marko Bela, 
preşedintele UDMR, Verestoy Attila, vicepreşedinte, Lă
nyi Szabolcs, membru al conducerii UDMR, preşedinte 
al Agenţiei Naţionale pentru Ştiinţă, Tehnologie şi Ino
vare. 

În calitate de gazde au fost prezenţi dnii Mihai Mihăiţă, 
preşedintele AGIR, Mircea Petrescu, vicepreşedinte AGIR, 
Ioan Desire Suceveanu, membru în Consiliul AGIR şi Pe
tre Avrămoaie. 
Reprezentanţii AGIR au avut intervenţii substanţiale, 

dar considerăm că partea cea mai mare a spaţiului ti
pografic de care dispunem trebuie consacrată părerilor 
exprimate de oaspeţi, pentru că poziţiile asociaţiei noas
tre sunt prezentate sistematic în "Univers ingineresc". 
Reţinem că în deschiderea dialogului, dl preşedinte 

Mihai Mihăiţă a făcut un foarte scurt istoric al AGIR, al 
clădirii în care s-au desfăşurat discuţiile şi a prezentat 
preocupări actuale ale asociaţiei noastre. Şi acum, să 
dăm cuvântul oaspeţilor. 

foarte bine, noi suntem o formaţiune cu un anu
mit specific în spectrul politic românesc. Şi din 
acest punct de vedere suntem interesaţi să avem 
relaţii şi un fel de parteneriat nu numai cu elita 
politică românească, ci şi cu cât mai mulţi repre
zentanţi ai societăţii civile româneşti, cu un spec
tru cât mai reprezentativ, cât mai larg. Din acest 
punct de vedere, interesul nostru este dublu. Pe 
mine, să spun sincer, m-ar interesa şi relaţiile dvs. 
cu reprezentanţii profesiei - ai profesiilor, pen
tru că este vorba îo general despre ingineri -
maghiari din România. M-am uitat în fugă pe 
listele dvs. (Anuarul AGIR - n.n.) şi am obser
vat că mai sunt lacune. De exemplu, Covasna şi 
Harghita nu au filiale AGIR. Eu cred că ar fi spre 
folosul nostru, al tuturor, să existe asemenea fi
liale. Câteodată probleme specifice se rezolvă nu 
la nivel politic, ci la alt nivel." 

Oaspeţii au fost de acord cu observaţia gazde
lor referitoare la numeroasele vicii de fond ale 
recentei ordonanţe guvernamentale privitoare la 
ONG-uri, subliniind - la rândul lor - necesitatea 
ca în timpul dezbaterii parlamentare a acestui act 
normativ să se aducă modificări strict ni,cesare, 
inclusiv pe baza propunerilor unor asociaţii pro
fesionale de anvergura AGIR. 

Cât priveşte un aspect concret, cel legat de 
susţinerea - prin mijloace legale - de către insti
tuţiile statului a unor acţiuni ale AGIR (aceasta 
pentru a aduce discuţia "pe pământ") , cum ar fi 
stimularea creaţiei tehnice autohtone pe bază de 
premii anuale şi organizarea tradiţionalelor în
tâlniri cu inginerii români de pretutindeni, dl 
Lânyi Szabolcs a ţinut să precizeze: "Un proiect 
depus de dvs. la noi îl vom da spre analiză comi-

Clasa politică si 
societatea civilă 

Senatorul Mark6 Bela a împărtăşit integral punctul de ve
dere al preşedintelui AGIR, al celorlalţi participanţi din par
tea asociaţiei noastre în legătură cu necesitatea instituirii unui 
DIALOG sistematic între partide, între exponenţii clasei po
litice şi reprezentanţii societăţii civile. Mai ales că dl Mihăiţă 
a adus la cunoştinţa oaspeţilor un fax din care rezulta că din 
Comitetul consultativ de pe lângă primul-ministru privind 
relaţiile cu societatea civilă nu face parte nici o asociaţie pro
fesională de anvergură naţională şi internaţională. 

siei de specialitate şi cu siguranţă anwnite cheltuieli le vom 
putea prelua, cele ce intră în profilul nostru, adică tot ce este 
posibil. Personal am un respect deosebit pentru litera şi spiri-• 
tul legilor. ln cazul în care Premiile AGIR sunt nominalizate 
prin hotărâre de guvern, în care să se precizeze bugetul, pre
cum şi faptul că aceste cheltuieli se fac din bugetul ANSTI, 
lucrurile se pol rezolva. Eu zic aşa: dacă vreţi ca banii să fie 
de la noi, atunci ANSTI va trebui să fie coini{iator, să găsim 
formularea ca acţiunea să fie în profilul ştiinţific- tehnologic, 
conform prevederilor din actuala Lege a cercetării - dezvolta
re tehnologică, transfer tehnologic etc." 

Mulţumind pentru invitaţie, preşedintele UDMR a relevat 
că există un interes reciproc, din mai multe unghiuri de vede
re, pentru un dialog pe teme esenţiale cu AGIR. Iată aprecie
rea respectivă: "Vă spun foarte sincer că noi avem interesul să 
întreţinem contacte cât mai strânse şi cât mai directe cu dvs. 
din mai multe puncte de vedere. ln primul rând - aveţi drep
tate - după părerea mea este obligaţia clasei politice să caute 
căile de consultare a societăţii civile şi să încerce să creeze un 
cadru adecvat acestor consultări. Pe de altă parte, ştiţi şi dvs. 

Reprezentanţii AGIR au informat despre demersurile făcute 
de mult timp pentru emiterea a două acte normative, unul re
feritor la statutul inginerului (după "modelul" aplicat altor 
profesii, medici, avocaţi, notari etc.} şi celălalt privind insti
tuirea oficială a "Zilei Inginerului". 

Senatorul Mark6 Bela a spus, în această ordine de idei, 
următoarele: "În legătură cu legea, sigur că suntem într-o pe
rioadă mai aglomerată, este an electoral, ştiţi foarte bine; dar 
e momentul să începem. Avem dreptul de a iniµa, un grnp de 
parlamentari, o lege şi să o depunem. Ea intră în "moara" par
lamentară şi probabil că nu va avea o finalitate în acest an, dar 
rămâne pe agenda Camerelor şi este un lucru care va asigura 
continuitatea. Aşa că, realist, să estimăm că după alegeri, vi
itorul parlament va avea un "gol" şi va putea să preia anwnite 
iniţiative care nu generează probleme deosebite. Şi atunci, 
avem o şansă mărită. Dacă aţi încerca să iniţiaţi cu un nou 
parlament, ar dura prea mult. E bine de făcut acum. Putem să 
facem noi, în comisiile de industrie şi în comisiile de ştiinţă 
(avem senatori şi deputaţi care nu numai că sunt ingineri, dar 
sunt şi legaţi de acest domeniu). Un d9mn deputat se ocupă 
mai îndeaproape de problemele industriei - dl Antal Istvan -
care va lua legătura cu dv. să preluăm proiectul. 

Sigur, este bine să ne prezentaţi gândirea dv., într-o discu
ţie cu juriştii noştri. Trebuie preluat acest proiect ca iniţiativă 
legislativă şi noi ne angajăm să vă ajutăm. Nu va fi un proiect 
al UDMR, ci elaborat "cu participarea" colegilor noştri, a 
noastră personal. Vorbim şi cu celelalte grupuri parlamentare, 
pentru că este un proiect care nu se încadrează într-o dezbate
re politica; el reglementează un domeniu unde se pot apropia 
punctele de vedere ale mai tuturor formaţiunilor politice. Pu
tem să vorbim şi cu celelalte partide po1itice, să facem un grup 
de cinci iniţiatori din mai multe partide, aşa am putea avea o 
şansă. Dl deputat Antal o să ia legătura cu dv." 

O preocupare 
de prim ordin: 

formarea 
generatiilor de 
s pe c i'a Ii şti 

Prof. dr. ing. Mircea Petrescu a abordat pe larg şi în âeta
liu principalele probleme ale învăţământului tehnic românesc, 
începând cu formarea muncitorilor calificaţi şi terminând cu 
pregătirea la cel mai înalt nivel postuniversitar. Reprezentan
ţii UDMR au ascultat cu mare atenţie consideraţiile expuse şi 
au răspuns, la rândul lor, pe larg. Dată fiind vastitatea temei, 
redăm, la acest capitol, câteva considerente care au vizat esen
ţialul. 

Dl Lânyi Szabolcs a inţervenit şi a declarat următoarele: 
"Daţi-mi voie să vă fac o propunere pentru rezolvarea acestei 
situaţii. Noi vă vom sprijini să faceţi un studiu de marketing. 
Adică, AGIR ar putea să preia aceasta ca o problemă, să facă 
un studiu de marketing, pentru viitorii 5-10 ani, să prognoze
ze ce specialităţi vor fi necesare. La ANSTI o să încercăm să 
vă şi finanţăm pentru un asemenea proiect. Să lămuriţi spre ce 
se îndreaptă societatea viitoare românească şi ce va fi nevoie 
ca pregătire de specialişti peste 15 ani, peste 20 de ani, adică 
o prognoză." 



! 
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Mihai Mihăiţă: "Pentru aceasta ar trebui să ştim întâi spre 
ce se îndreaptă economia" 

Laoyi Szabolcs: "Domnule preşedinte, nu cereţi ceea ce 
noi nu vă putem răspunde." 

Marko Bt\la: "E foarte greu să faci prognoză în unele do
menii, dar în alte domenii lucrurile sunt clare - comunicaţii 
etc. Estimări se pot face, ele nu trebuie să conţină cifre exacte, 
ci să semnaleze direcţii, tendinţe ... " 

Verestoy Attila: "ln faţa noastră sunt câteva ţări care au 
făcut progrese, au o ,edimensionare a învăţământului, au o 
altă realitate economică spre care, după ştiinţa mea, noi tin
dem. Ca să putem face o evaluare a justei ponderi dintre ce 
specialişti pe ce domenii fonoărn, în primul rând trebuie să ne 
uitămlastrucruradin ţările avansare, de care dorim săne apropiem." 

Gazdele au informat că pe adresa parlamentului au fost re
mise mai multe memorii prin care se propuneau diverse solu
ţii privind actele normative în curs de elaborare, unele dintre 
acestea vizând învăţământul tehnic la toate nivelurile. Din 
păcate, ca în multe alte cazuri similare, asemenea intervenţii 
profesioniste, bazate pe experienţă, pe realităţi, nu au avut 
ecoul scontat 

Iată acum "replica" senatorului Veresloy Attila: "Ce anu
me memorandum nu vj s-a luat în considerare Ja Legea în
văţământului' Toate acestea au ajuns la noi. Problema cu 
subinginerii a fost luatil în considerare. După ştiinţa mea - şi 
cred că nu mă înşală memoria - argumentele pe baza cărora 
s-a trecut la formularea finală a articolului care precizează ce 
înseamnă învăţărnânrul superior de scurtă durată, ce drepturi 
sunt de a continua studiile, ce înseamnă masteratul, ce în
seamnă specializare - toate acestea au fost regl~menta1e ţinând 
cont şi de propunerile dv. în conţinutul articolului le regăsiţi, 
de fapt 

Vedeţi, este şi o cutumă acum. De ani de zile, sunt unii care 
au titlul de subingineri şi îşi spun - în continuare - subingi
neri. Atât de greu este să treci peste mentalitatea aceasta «în
cimentată», încât şi la Senat - credeţi-mă - am avut lungi dis
cuţii inclusiv cu conducerea administrativă a Senatului, pen
tru ca cineva din stafful nostru, care a ăbsolvit o instituţie de 
învăţământ de up subinginer, să fie recunoscut cu studii supe
rioare de scurtă durată. Ţinând cont de siruaţia României, de 
ce resurse avem (umane şi materiale) şi care este realitatea 
lumii europene, putem face o estimare cum am dori noi în
văţământul ca să fim compatibili cu Uniunea Europeană. Tre
buie să fie de fapt veriga care leagă, care asigură compatibili
tatea cu economiile europene. Inclusiv cele din apropierea 
noastră." 

Dl Mark6 Bela a precizat la rândul său: "În ceea ce priveş
te pe subingineri, nu trebuie decât să aplicăm legea. Pentru că 
acum noile denumiri sunt reglementate de lege: ingineri teh
nologi şi ingineri diplomaţi. Nu e,tistă subingineri în momen
tul de faţă, titlul pentru subingineri este la ora actuală de in
gineri tehnologi, în noua Lege a învăţământului, care a intrat 
în vigoare, şi prin urmare trebuie respectată." 

Cea mai mare 
îngrijorare: starea 

• • econom1e1 
Indiferent de tema abordată - până la urmă - s-a ajuns tot la 

starea economiei, sursa celor mai mari îngrijorări ale întregii 
populaţii a ţării, cea care poartă principala povară a "costuri
lor", aşa cum a rezultat din foarte multele exemple date de 
dnii Mihăiţă, Petrescu, Suceveanu, Avrămoaie, reprezentan
ţii AGIR. 

Astfel de leme spinoase n-au fost ocolite de oaspeţi, dar -
din motive lesne de înţeles, în primul rând calitatea de co
părtaşi la exercitarea puterii - răspunsurile au fost, pe alocuri, 
evazive. Dar, aşa cum va rezulla şi din fragmentele pe care le 
prezentăm în conlinuare, s-a discutat sincer, deschis, cu res
pectul ou venit faţă de orice opinie. 

Dl Lânyi Szabolcs s-a referit la o serie de disfuncţiona
lităţi care impietează grav asupra evoluţiei (şi involuţiei) în
tregii vieţi economice şi sociale a ţării: "UDMR a semnalat 
aceleaşi aspecte pe care le menţionaţi dv. Şi ceea ce noi am 
susţinut politic a fost exact o stabilitate legislativă. În urmă 
cu două săptămâni a avut loc un for al UDMR în care s-a,_ 
analizat această situaţie. Şi acesta a fost primul din puncte -
stabilitatea legislativă. Punctul al. doilea: sprijinirea investi
torilor, adică o poUtică adecvată care să favorizeze investiţiile 
şi punctul trei - sprijinirea !MM-urilor. Noi ne-am situai con
stant pe această poziţie şi - dacă pot să spun aşa - suntem acea 
«latură» din coaliţie care militează pentru aceasta în mod activ." 

Mark6 Bela: "Aparent militează şi alţii. Programele sunt 
foarte bune, numai că nu s-au respectat şi s-au făcut multe 
lucruri pe dos. Vorbim, de exemplu, de relaxare fiscală, de 
reducerea fiscalităţii ş.am.d., şi în acest an tot am strâns şuru
bul pentru că a fost - ca să zicem aşa - soluţia momentului. Se 
aplică, totdeauna, soluţiile momentului şi nu se acţionează cu 
simţul perspectivei. Acum suntem în ullirnul an al acestui 
mandat; de fapt, o serie de măsuri dure ar fi trebuit să fie luate 
în primul an, măsuri dure care ulterior ar fi dat rezultate. Vă 
amintiţi, de Tractorul, cu lichidări, liste de privatizare etc. Eu 
nu discul acum dacă listele au fost bune sau nu, dar totdeauna 
s-a făcut un pas înapoi." 

în continuare şi-a exprimat opinia senatorul Verest6y Atti• 
la: "Noi ştim tot ceea ce spuneţi dv. şi ca să vă demonstrez cât 

- de profund ne doare şi pe noi, vă spun următorul lucru: ştim 
şi geneza, de unde a pornit toată proasta dimensionare a aces
rui concept. Conform unei proceduri - de care nu ştiu de ce nu 
ne putem debarasa - am preluat mai multe proiecte, din care 
am reţinut părţile care avantajează statul şi am eliminat tot ce 
este, măcar formal, în slujba cetăţeanului. Pentru că şi acum 

_ foarte mulţi oameni, foarte buni specialişti, nu gândesc decât 
în următorul concept: ceea ce este bun pentru individ, impli
cit este rău pentru stat; dacă ceva creează un avantaj pentru 

individ, înseamnă c1 este dezavantajos pentru stat. Aceasta 
este o concepţie total greşită. N-am reuşit s-o eliminărn şi 
pentru aceasta sprijinul dv. s-ar dovedi foarte util. Marea pro
blemă a României în momentul de faţă este că această restruc
turare, această redimensionare sectorială solicită înţelegerea 
şi participarea unor segmente importante ale societăţii, de la 
mineri până la profesori. Unde există un excedent proiectat 
într-o altă configuraţie a societăţii, pe care nu-l putem trece 
de la o zi la alta în alte specializări. Eu ştiu? Să devină ghizi 
turistici sau să se apuce să faeă hanuri pentru turismul rural. 
Aici este o problemă dificilă care grevează asupra bugetului. 
Avem 400.000 şi ceva de dascăli. Cu tot respectul pentru 
această nobilă meserie, jumătate ar fi suficient pentru o situa
ţie cum este cea a României, şi arunci şi cu salariul altfel s-ar 
pune problema." 

Marko Bela: "în cazul profesorilor, eu totuşi nu sunt de 
acord că am putea proceda la amputări. Nu e vorba de reduce
re, avem nevoie de calitate şi, atunci, se va rezolva şi proble
ma reducerii şi remunerarea profesorilor s-ar face aşa cum 
trebuie. Eu sunt de acord cu revendicările lor, în general nu 
sunt de acord ca şcolile să fie în grevă săptămâni întregi. Dar 
revendicările lor sunt justificate." 

a 
aIMM-uril 
tură. 

' O discuţie neprotocolară de genul celei pe care o prezentăm 
nu putea să aibă un caracter sistematic. Ilustrativ pentru "vioi
ciunea" schimbului de opinii este fragmentul pe care îl redăm 
în cele ce urmează. 

În continuarea evaluărilor referitoare la starea economiei, 
la posibilităţile inginerilor de a se manifesta, de a-şi exercita 
profesia într-un mediu de afaceri prietenos, dl Suceveanu a 
abordat tema !MM-urilor, a micului întreprinzător autohton 
confruntat cu uriaşe dificultăţi de ordin fiscal, administrativ, 
birocratic. Toate acestea au un deznodământ nefericit, fali
mentarea unui foarte mare număr de firme. 

La această situaţie s-a referit şi dl Lânyi Szabolcs: "Reali
tatea este că au dispărut acea multitudine de, zicem noi, între
prinderi, care nu erau întreprinderi. în primii ani, care între
prinzător n-a făcut trei-pa~ întreprinderi, ca să beneficieze 
de scutirea de impozit pe profit pe un an, pe doi, trei, patru, 
cum era atunci? Când cineva a rămas )a o activitate, sigur că 
cele trei firme pe care nu le-a mai folosit le-a lăsat să se ducă. 
Aceasta este realitatea. Statistica le acoperă şi pe acestea şi nu 
ştiu în ce măsură acestea sunt majoritare sau întreprinderile 
care realmente dau falirnenL Iertaţi-mă, dar falimentul între
prinderilor este de uzanţă în cele mai înaintate ţări. Statisticile 
mondiale arată că din zece firme înfiinţate, patru ajung să su
pravieţuiască după patru ani." 

I.D. Suceveanu: "Scăderea drastică a numărului de firme 
care participă la târguri şi expoziţii ... " 

M. Mihăiţă: "Scade şi beneficiul !MM-urilor, fenomenul 
este real." 

Lanyi Szabolcs: "Sigur că da, este adevărat. Aceasta este 
rezultanta celor două procese, iar rezullanta nu este astăzi la 
nivel de zero ci este sub zero, mai multe se scufundă decât 
cresc." 

Mihai MihăiJă: "De ce se pun oamenii «pe jar» cu dispo
nibilizările, de ce sunt mituiţi? N-ar fi mai normal ca aceşti 
bani să fie folosiţi pentru investiţii, care ar crea locuri de 
muncă?" 

Lânyi Szabolcs: "Am să vă răspund aşa, din credinţa mea 
Pe de o parte, noi încercăm să scădem intervenţia statului în 
economie. Şi în multe lucruri au reuşit aceasta şi încercăm ca 
şi resrul să-l diminuăm pe cât posibil. Economia ar trebui să 
aibă un mediu atât de viguros încât singură să-şi creeze locu
rile de muncă. Sigur, statul ar trebui să dea nişte programe ... " 

P. Avrămoaie: "S-ar cuveni spus ceva şi despre situaţia 
grea din agricultură; 2 milioane de hectare nelucrate!" 
Lănyi Szabolcs: "în privinţa sprijinirii agriculturii, sperăm 

ca şi aici lucrurile să fi fost cât se poate de transparente şi 
vizibile. Că e,ustă şi aici două tendinţe: o tendinţă spune că 
statul trebuie să facă agricultură, iar cealaltă tendinţă este că 
trebuie să se creeze condiţii stimulatoare ca fiecare să-şi poată 
lucra ceea ce are:• 

I.D. Suceveanu: ''Tendinţa că statul trebuie să facă apicul
tură credeţi că este susţinută de agricultori?" 

Lâoyi Szabolcs: "Sunt convins că este susţinută de o struc
tură care a trăit şi trăieşte încă pe seama vechilor structuri, 
inclusiv în forul legislativ." 

LD. Suceveanu: "înseamnă că oamenii aceştia nu sunt ex-· 
ponenţii celor care i-au ales. Cum de au ajuns acolo şi de ce 
rămân în continuare?" 
Lăoyi Szabolcs: "Fiiodeă de zece ani aceste fenomene nu 

merg continuu, mai facem câte o buclă, ne mai întoarcem. .. 
Dacă statul este slab, toate comenzile date de stat se întorc tot 
prin oameni şi exercită efectul invers. Statul îl facem noi slab, 
prin structurile pe care le avem. Dacă guvernul ajunge să 
nu-şi respecte propriile legi, CllfC nu îi convin la un moment 
dat, de exemplu chestiunea foarte clară cu învătământul, lu
crurile nu se pot îmbunătăţi radical." 

P. Avrămoaie: "Agricultorii nu sunt deloc sprijiniţi, ca în 
alte lări---" 

Lânyi Szabolcs: "Ştiu aceste probleme, că n-au cui să dea 
produsele, că nu e,ustă asigurarea agricolă, că nu există mul
te. Procesul acesta de îmbunătăţire este mai lent decât ne-am 
dorit, e foarte lent. Acum s-a zis prima dată că există trei do
menii prioritare. Nu ştiu dacă s-a ales cel mai bine, dare bine 
că s-a spus şi că sunt trei domenii. Trebuie să existe şi fapte 
care să arate că, într-adevăr, aceste trei domenii sunt sprijinite 
într-un fe1 oarecare, ca să fie realmente prioritare. Este vorba 
despre agricultură, infrastructură şi turism." 

P. Avrămoaie: "Ce se va întâmpla prin privatizarea IAS
urilor? O să fie jaf!" 

Lânyi Szabolcs: "Aici ajungem ca de fapt cele două grupări 
să fie identificate. Noi susţinem ca societăţile de producţie 
agricolă să ajungă într-o structură privată. În momentul în care 
există un proprietar, el se va îngriji să-şi exercite obligaţiile 
de proprietar faţă de propria avere. Cealaltă structură zice nu, 
domnule, păstrează-le în sistem de stat, că statul ştie să-şi 
gospodărească ceea ce are. Eu nu vreau să spun cine sunt unii 
şi cine sunt alţii, dar opţiunea noastră este foarte clară pentru 
privatizare." 

M. Mihăiţă: "De ce nu sunt sprijiniţi producătorii de bază, 
indiferent de forma.de proprietate? De ce li se mai pune me
reu un pietroi de gât?" 

Lânyi Szabolcs: "Domnule preşedinte, este o situaţie mai 
gravă decât se vede. Gravă este situaţia administratorului, fi
indcă administrează un faliment. De fapt, ce spuneţi dv. este 
un cerc vicios. Pentru că trebuie să se susţină ziua de astăzi cu 
nişte cheltuieli pe banii celor eficienţi, de exemplu de la IMM
uri. în loc să-l ajut pe întreprinzător, va trebui să-i mai pun o 
piatră de gât şi astfel nu-l las să se dezvolte." · 

Dreptul Ia opinie 
Ca o concluzie la schimbul de păreri vom prezenta punctul 

de vedere al preşedintelui UDMR în legătură cu multitudinea 
de teme abordate în timpul unei discuţii informale, folositoa
re ambelor părţi, aşa cum au apreciat - deopotrivă - oaspeţi şi 
gazde. Pentru a nu exista nici o ambiguitate. precizăm că re
prezentanţii UDMR au fost de acord - fără rezerve - să se 
publice în "Univers ingineresc" opiniile domniilor lor. S-a 
dorit ca şi prin acest mod să se releve virtuţile unui dialog 
real, nu mimat. Ideea principală relev.ală de dl Marko Bt\la a 
fost aceea că nu trebuie lăsat totul pe seama politicienilor: 
"Sunt o serie de probleme care nu privesc elita sau clasa poli
tică; clasa politică le generează, dar probleme de genul celor 
ridicate de dv. îi lezează pe alţii. Am vorbit despre societatea 
civilă, despre implicarea dv. în soluţionarea anumitor proble
me. Cred că noi avem nevoie, cu toţii, de o schimbare de 
mentalitate. în presa noastră, de exemplu, o părere a socie
tăţii civile practic nu este prezentă, nu s-a format această pre
tenţie din partea opiniei publice ca presa să facă o analiză, 
bunăoară a situaţiei !MM-urilor, să existe polemici pe teme 

· majore. Noi nu avem polemici decât legate de viaţa mondenă, 
de veniturile unora din societate ş.am.d. Dar polemici asupra 
unor astfel de probleme, unde nu clasa politică, ci societatea 
civilă să-şi spună cuvântul, n-avem. Ştiu foarte bine că nu 
putem schimba mentalitatea de la o zi la alta, dar trebuie să 
acţionăm în acest sens. Nu vă supăraţi, dar eu aş vrea ca nu 
numai pe deputaţi şi senatori să-i ascult la televizor, la mese 
rotunde ş.a.m.d., ci şi pe reprezentanţii dv., ai societăţii civi
le." 

Lânyi Szabolcs: "Eu aş vrea să vă propun să vă fac o «breşă» 
ca AGIR să aibă un loc în Colegiul consultativ al nostru. Tri
miteţi-ne un reprezentant al dv., care să ai băşi calificarea ştiin
ţifică corespunzătoare acestei poziţii." 

Fiind 1·orba despre prima întâlnire din 
cele i11iţiate, s-au Îllregistrat inerentele 
ezitări ale î11cep11tul11i. Noi am î11cercat să 
sistematizăm punctele de l'edere expri1w1te, 
fără să deformăm cursul general al disrn
ţiilor. Sperăm că - pe măsura câştigării ex
perie11ţei strict necesare pentru derularea 
11,rni astfel de dialog, mai p11ţi11 obişnuit, 
între reprezellfanţi de marcă ai partidelor 
politice şi ai societăţii cil'ile - se l'or înregis
tra c11l'e11itele progrese. Din moment ce 
"gheaţa s-a spart", că s-a do1·edit posibil să 
se abordeze - fără î11crâ11ce11are şi preju
decăţi - teme ~pi11oase, mai p11ţi11 tratate "la 
1·edere", se poate considera că a al'/1t loc 1111 

începllt promiţătm: În ceea ce ne prireşte, 
rom urmări realizarea pro111isi1111ilor şi 1·0111 
informa cititorii în legiit11ră cu tot ce mm 
constata. 

În 111111u1rul 1·iitor rom p11/Jlica si11te~a di1-
c11ţiilor rn repre::.e11ta11ţii Pa;-tid11/11i /Jemo
cratiei Sociale din Uo111â11ia ( l'IJSR /. 
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In preocuparea AGIR 
Starea învătământului mediu 

profesional şi tehnic 
(Urmare din pag. 3) 

"Ideile în mers" 
ale lui Mircea Mali
ţa ne-au sugerat 
analogia de mai sus. 
Pledoaria autorului 
pentru "cum" nu 
merge până la elimi
narea altor întrebări 
posibile, dar este o 
invitaţie la medita
ţie. în acest sens am 
aflat de la domnul 
Silviu-Cristian Mi
rescu, director al Di
recţiei Învăţământ 
Profesional şi Teh
nic din cadrul MEN, 
că se pot primi şi oferte ale autorilor de 
lucrări auxiliare (care răspund altor posi
bile întrebări), cum ar fi: note de curs, cu
legeri de tehnici de evaluare, lucrări de 
laborator, metodici generale, culegeri de 
teste şi lucrări-sinteză pentru bacalaureat, 
îndrumare pentru aplicaţii practice, com
pendii, memoratoare, ghiduri etc. 
Vă mai informăm că este în derulare 

semnarea unor protocoale de dublă coor
donare a liceelor şi şcollior profesionale 
între MEN şi următoarele ministere eco
nomice: Ministerul Agriculturii şi Ali
mentaţiei, Ministerul Transporturilor, 
Ministerul Industriei şi Comerţului, Mi
nisterul Lucrărilor Publice şi Amenajării 
Teritoriului. Aceasta ar conduce la crea
rea unui cadru atât legislativ cât şi eco
nomic pentru finanţarea şcollior. De ase
menea, se are în vedere dezvoltarea unor 
proiecte internaţionale, în parteneriat cu 
ministere din industria românească (me
canică, co12strucţii, electrotehnică), care 
pot rezolva problemele financiare din 
domeniul învăţământului profesional şi 
tehnic. 

Un fapt îmbucurător TI constituie creş
terea cifrei de şcolarizare, de la 106.500 
elevi în anul de studii 1999-2000, la 
150.000 elevi în 2000-2001. 

S-a evidenţiat necesitatea unei direc
ţionări a grupurilor şcolare pe zone geo
grafice, în funcţie de specificul fiecărei 
zone: turism, protecţia mediului, agicul
tură, silvicultură etc. 

MEN doreşte ca, în colaborare cu mi
nisterele economice, să treacă la transfor
marea grupurilor şcolare în colegii naţio
nale pe specialităţi, cu condiţia ca şcola
rizarea să fie făcută 100% în profil şi toa
te subdiviziunile, inclusiv cursuri de ca
lificare. 

Direcţia învăţământ Profesional şi Teh
nic din cadrul MEN va organiza o întâl
nire între colectivele de autori de manua
le şi edituri, pentru a se creiona ideile 
despre cum trebuie să arate manualul ide
al. Centrul pentru Dezvoltarea În
vălământului Profesional şi Tehnic (fost 
PHARE) din cadrul MEN poate pune la 
dispoziţia celor interesaţi manuale ale 
Uniunii Europene, care ar putea servi 
drept model. Tot la acest centru se pot de
pune eventualele observaţii privind ma
nualele tehnice. 

Consiliul Naţional pentru Aprobarea 
Manualelor (CNAM) din cadrul MEN 
poate pune la dispozitie programele dis
ciplinelor tehnice pentru licee şi şcoli pro
fesionale, precum şi procedura de evalua
re şi criterii de selectare pentru manuale
le de liceu. 

Termenele de depunere a noilor manua
le sunt: pentru licee - 15 mai 2000; pen
tru şcoli profesionale - 15 iunie 2000; 
pentru clasele V-VIII - 15 august 2000 
(se predau 25% din conţinutul manualu
lui+ un sinopsis). 

Pentru pregătirea de bază anul I şcoală 
profesională sunt necesare manuale noi 
în domeniile: Textile-pielărie, Silvicul
tură, Ape şi protecţia mediului, Comerţ 
şi servicii, Mecanic, Electromecanic, 
ElecJ:ric, Chimie industrială, Construcţii 
şi lucrări publice, Electronică şi automa
tică, Agricultură, Industrie alimentară, 
Turism şi alimentaţie publică, Tehnici 
poligrafice, Îngrijirea, înfrumuseţarea şi 
igiena corpului omenesc, Fabricarea pro
duselor din lemn. 

Pentru liceu tehnologic clasa a IX-a este 
necesar manualul "Elemente de tehno
logie generală", iar pentru clasa a X-a sunt 
necesare manuale pentru disciplinele: 
Informatică - tehnologii asistate de cal
culator, Ecologie şi protecţia mediului, 
Managementul calităţii, Protecţia şi igie
na muncii, Microbiologia resurselor na
turale, Desen tehnic, Solicitări şi măsuri 
tehnice, Studiul calităţii produselor şi ser
viciilor, Contabilitate, Economia între
prinderii, Drept şi legislaţie. 

Sunt, de asemenea, necesare manuale 
pentru gimnaziu - toate clasele - la disci
plina "Educaţie tehnologică". 

Toate programele disciplinelor pentru 
care se organizează concurs de manuale 
de specialitate pentru segmentul tehnic
profesional se pot accesa în pagina Web 
a MEN la adresa: www.edu.ro/preuniver
sitar. 

Pentru manualele de liceu tehnologic 
şi şcoală profesională nu se organizează 
licitaţii (nu se acordă subvenţii decât pen
tru manualele de la învăţământul obliga
toriu). 

AGIR va susţine Observaţiile MEN 
referitoare la starea actuală a învăţămân
tului profesi9nal şi tehnic către Comisia 
de învăţământ de la Parlament. De ase
menea, va organiza, spre sfârşitul lunii 
august, în colaborare cu MEN, o expozi
ţie de manuale pentru şcolile profesiona
le. AGIR poate face o mediatizare intensă 
a manualelor şi prin filialele sale tento
riale, cu organizarea unor asemenea ex
poziţii la inspectoratele şcolare din jude
ţele/oraşele respective. 

AGIR s~va implica atât în elaborarea 
de manuale de specialitate, stabilindu-şi 
colectivele proprii de autori, cât şi în edi
tarea lor, prin crearea unor nuclee de spe
cialişti în filialele sale din ţară. Aşteptăm 
propuneri. 

Programul Cadru S al Uniunii Europene pentru Cercetare, 
Dezvoltare Tehnologică şi Demonstraţii (1998-2002) 

Societate Informaţională Prietenoasă 

Programul IST 
• Structura Programu
lui IST 

Acţiuni cheie: 
1. Sisteme şi servicii 

pentru cetăţeni (K.Al) 
2. Noi metode de lucru 

şi comerţ electronic 
(KA2) 

3. Conţinut şi instru-
mente multimedia 
(KA3) 

• I 

4. Tehnologii esenţiale şi infrastructuri 
(KA4) 

Alte activitdţi: 
5. Teme de cercetare cu risc ridicat sau 

pe termen lung (CPA) 
6. Tehnologii ale viitorului cu un po

tenţial ridicat de străpungere (FET) 
7. Reţele de cercetare (RN) 
8. Măsuri suport IST 

Documentaţia unui apel 
- Pachetul de informaţii 
Fiecare apel pentru propuneri ("Call for 

proposals") este însoţit de un pachet de 
informaţii ("Info Pack") conţinând toată 
documentaţia necesară pentru a pregăti şi 
înainta spre evaluare o propunere. Fieca
re parte din documentaţie se încadrează 
în una din următoarele trei categorii: do
cumente comune tuturor programelor, 
documente specifice programului şi do
cumentaţie specifică apelului de propu
neri. 

1. Text Apel/ Call Text (program spe
cific) 

2. Program de lucru/ Work Program
me (program specific) 

3. Ghid pentru propunători / Guide 
for Proposal - partea 1 (program speci
fic) 

4. Ghid pentru propunători / Guide 
for Proposal - partea 2 ( apel specific) 

5. Formulare de trimitere a propu
nerii / Proposal Submission Forms ( co
mune pentru toate programele) 

6. Manual de evaluare / Evaluation 
Manual (comune pentru toate programe
le) 

AMEDm 

De unde se poate lua do
cumentaţia unui apel 

Detalii despre toate ape
lurile, împreună cu docu
mentaţia necesară pentru a 
face o propunere, sunt ac
cesibile în Internet, la adre
sa: 

http://www.cordis.lu/fp5/ 
src/calls.htm 

Tipuri de implementare a propune
rilor 

Comisia Europeană contribuie financiar 
la activităţile de cercetare şi dezvoltare 
tehnologică desfăşurate în cadrul Progra
mului Cadru 5. Informaţiile detaliate asu
pra tipurilor de acţiuni sprijinite pentru 
fiecare apel şi program component sunt 
descrise în documentaţia apelului respec
tiv. 

Cine poate participa 
Programul este deschis tuturor: persoa

ne individuale, entităţi legal constituite -
fmne industriale şi comerciale, univer
sităţi, instituţii de cercetare, !MM-uri, 
ONG-uri etc. 

Pentru partenerii români, condiţia ne
cesară pentru participare este de a avea 
în consorţiu cel puţin un partener dintr-o 
ţară membră UE. 

Planificarea Apelurilor de Program 
în cursul anului 2000 

Al 3-lea Apel: 
* lansare: 10 februarie 
* termen limită: 1 O mai 
Al 4-lea Apel: 
* lansare: iunie 
* termen limită: octombrie 
Al 5-lea Apel: 
* lansare: septembrie 
* termen limită: decembrie 
Punct Naţional de Contact 
Adrian Pascu 
ANSTI - Oficiul de Integrare Euro-

peană 
Tel: +4012109275; Fax: +4012109275 
E-mail: apascu@scoul.mct.ro 
Homepage: http://www.cordis.lu/ist 

Editura AGIR a iniţiat recent o 
serie editorială ce abordează un 
domeniu de mare actualitate atât 
pe plan mondial, cât şi pentru ci
titorul din România: "Energie Ji 
Mediu". Studiile puse la îndema
na specialiştilor, dar şi a studen
ţilor din învăţământul tehnic, au 
fost elaborate în cadrul progra
mului TEMPUS de cadre didac
tice universitare cu o bogată ex
perienţă de cercetare. Vă pre
zentăm câteva dintre incitante
le lucrări aflate în curs de apa
riţie: 

Tiberiu Apostol, 
Strategia şi legislaţia României 
de protecţie a mediului ; 

Tiberiu 4postol, 
Cristian Ciucruiu, I ndrumar 
de aplicare a metodelor de 
evaluare a impactului asupra 
mediului pe baza Analizei Ci
clului de Viatd : 

Ion s'eteanu, Modele 
numerice în hidroenergetica 
şi ingineria mediului ; 

Mihaela Iordache, 
Ion Chiuţă, Sorina Costi
naş, Controlul calitdţii ener

giei electrice ; 
Florin Munteanu, Dumitru Ivas, Calitatea serviciului de alimentare cu 

energie electricii . 



Beneficiile inteligentei 
- ' 

Citeam de curând în
tr-un săptămânal econo
mic că: "în domeniile de 
vârf ca biotebnologiile sau 
noile tehnologii informa
ţionale, întreprinderile cre
ate din iniţiativa cercetăto
rilor prez.iotă un indice de 
eşec destul de scăzut". Sta
tisticile au consemnat că în 
aceste cazuri numai o în
treprindere din şase dispa
re după cinci ani de la în
fiinţare. în industria şi ser
viciile clasice, indicele de 
eşec este de trei ori mai 
mare. Pe de altă parte, în
treprinderileînfiinţate prin 
valorificarea cercetărilor 
creează de trei ori mai 
multe locuri de muncă. 
Totuşi, puţini sunt cerce
tătorii care au curajul să 
devină patroni. în Româ
nia, "cazul Hodody", cel 
care fabrica obiecte din 
deşeuri liate şi comprima
te în matriţe, e relevant: a 
fost terminat. Acum dl 
Hodody exportă aceste 
produse din Africa de Sud 
chiar şi în Ungaria. 

în Franţa, numărul cura
joşilor este, în medie, de 
50 pe an, relevă "Recher
che et Industrie". Franţa 
suferă de un mare decalaj 

între calitatea cercetării 
sale ştiinţifice şi transferul 
cunoştinţelor din lumea 
ştiinţifică în cea a între
prinderilor, constată revis
ta. Pentru a favoriza alian
ţa dintre cercetare şi indus
trie, oficialităţile franceze 
sunt hotărâte să încuraje
ze, pnn noi prevederi juri
dice şi fiscale, crearea de 
întreprinderi de către cer
cetători cu rezultate remar
cabile. 

în acelaşi timp, la noi, 
\iomnul Remeş, ministrul 
finanţelor, a abrogat art. 68 
din Legea nr. 64/1991 pri
vind brevetele de invenţie, 
care articol prevedea scu
tirea de impozite pe bene
ficiul produs de o invenţie 
în primii cinci ani de vala
bilitate a brevetului. Aşa-i 
lanoi1 

La ei, Organizaţia Euro
peană a Brevetelor (OEB), 
care numără 18 state mem
bre, şi-a propus să transfor
me sisle1Dul de acordare a 
brevetelor industriale, în 
scopul de a facilita a~ce
sul la acestea al unui 
număr cat mai mare de in
ventatori. Protejarea unui 
brevet în opt ţări europe
ne, de exemplu, poate 

ajunge în prezent până la 
27.500 de EURO pentru 
10 ani, faţă de numai 
2400-4600 de EURO în 
Statele Unite ale Americii. 
OEB a decis să revizuiască 
întreaga funcţionare a sis
temului european de bre
vete, în scopul creşterii 
eficienţei sale. Setul de 
reforme ce urmează a fi 
operate este prevăzut să se 
termine până în anul 2001. 
Această "materie primă" 

care este inteligenţa, in jec
tată în proces, are calitatea 
de a amplifica efectele 
muncii, cu beneficiile eco
nomice care decurg din 
aceasta şi cu creşteri ale 
profitului. Nu risipiţi in
teligenţa românilor, 
domnilor guvernanţi! 
Canadienii, SUA şi alţii o 
racolează pe capete! Nu
mai anul trecut, pesle 1200 
de licenţiaţi români au 
căpătat burse pentru studii 
de masterat sau docotrat în 
SUA. Statisticile arată că 
nici 10% dintre aceştia nu 
se mai întorc în România. 
La ce să se întoarcă? La 
TVA-ul şi la impozitul glo
bal al domnului Remeş? 

Gh. Moraru, Galaţi 

REVISTA REVISTELOR 

1. Salutăm apariţia periodicului iNI< O AIFR, editat de Asociaţia Inginerilor Fero
viari din România, care prezintă preocupările. inginerilor feroviari, agenda acţiunilor 
organizaţiei şi realizări de prestigm în domeniu. Le donm SUCCES, DIN TOATĂ 
INIMA! 

2. Revista INSTRUMENTAŢIA prez.iotă în nr. 6/1999 o serie de articole privind 
simularea sistemelor robot, preluc1 area auto mală a informaţiei ae măsurare în contro
lul dimensional, soluţii modeme de instrumentaţie pentru fabricile de aglomerare, 
soluţii modeme pentru măsurarea temperaturii, umidită\ii şi vitezei curenţilor de aer, -
contorizarea apei la distanţă. Acestora li se adaugă prezentările unor aparate de măsură 
modeme, utilizabile în multe domenii 

3. Buletinul nr. 4 al ARA CO, din luna februarie 2000, subliniază în articolul de 
fond înfiinţarea Confederaţiei Patronalelor din România, la care au aderat 50 de orga
nizaţii, federaţii şi confederaţii patronale. Din sumar mai spicuim: Investiţii realizate 
în economia naţională în perioada 01.01-30.11.1999; Evaluarea lucrărilor de con
strucţii realizate în aceeaşi perioadă; Salariul mediu brut pe ramura construcţii, Sem
nal legislativ. 

4. Revista INVENTICĂ ŞI ECONOMIE, în numerele 11-12/1999, prezintă in
formaţii de actualitate privind inovarea în cţmducerea producţiei, programul euro
pean de cercetare-dezvoltai! EUREKA, tehnologia informaţiei în România. 

5. Revista ANTREPRENORUL, a Asociaţiei Române a Antreprenorilor de Con
strucţii, subliniază în numărul 8/1999 atât noutăţile prezentate la salonul BATIMAT 
'99, cât şi una din realizările de marcă ale inginerilor constructori români: metroul 
bucureştean, la 20 de ani de la darea în folosinţă a primului tronson, Semănătoarea
Timpuri Noi şi în preajma împlinirii R 25 de ani de la începerea construcţiei. Din 
sumar: oferta bogată de echipamente tennice din fontă a firmei Romstal, un interesant 
articol privind consolidarea Palatului Telefoanelor şi utilizarea metodei termografice 
în infraroşu la analizarea Bisericii "Sf. Nicolae" din Densuş. 

6. Revista INSTALATORUL, a Asociaţiei Inginerilor de Instalaţii din România, 
prez.iotă în numărul 8/1999 avantajele folosirii procedeului de cataforeză la protejarea 
radiatoarelor, oferta Romstal privind microcentralele tennice murale, sistemele Ge
berit, oferite de firma Ascomi, pentru reabilitarea şi modernizarea instalaţiilor sanita
re, modul de reabilitare a reţelelor de distribuţie a apei folosind echipamente Seba 
Dynatronic, un interesant articol privind alegerea şi setarea vanelor de reglare şi regu
latoarelor de presiune diferenţială. 

lng. Laurenţiu Popescu 

Anunţ important 
Motto: 
"(!)-J ;,,.l,,u,,i .. .,t. 

~câ-J;J~ 
~" 

Pentru a veni în întâmpi
narea membrilor AGIR pri
vind desfăşurarea în mod 
public a unor manifesUri in
dividuale sau de grup, care 
reprezintă preocupări extra
profesionale ale inginerilor, 
se va constitw un cadru or

. ganizatoric permanent sub 
patronajul asociatiei, în spri-

jinul acelor persoane care 
consideră că au reale pasiuni 
în domeniile: pictură, sculp
tură, artă fotografică, litera
tură, muzică, şah, turism 
montan, colectionar de ra
rităţi, aeromodeli.sm. epigra
me, caricaturi, radioamato
rism etc. 

Cel mai autentic exemplu 
de conlucrare îl reprezintă 
existenţa longevivă şi elevată 
a cunoscutei Orchestre a In
ginerilor . 

Se pot înscrie în baza de 

date, conform preferintelor, 
atât membrii actuali, cât şi cei 
ce vor adera în viitor la 
AGIR. 

Acţiunea va putea fi dema
rată în timp util, în funcţie de 
numărul solicitanţilor. 

Pentru comunicare opera
tivă sau eventuale relaţii su
plimentare, cei interesaţi se 
pot adresa la dna ing. Euge
nia Dumbravă, tel. 
659.41.60; 659.23.95; fax: 
312.55.31; e-mail : agir@ 
stamets.ro 
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EVENIMENTE • EVENIMENTE 

I. Agenţia Naţionald 
pentru Ştiin/d, Tehnologie 
şi Inovare (ANSI'!), Uni
versitatea "Politehnica" 
Bucureşti (UPB ), Institutul 
Naţional de Ciment CE
PROCIM SA Bucureşti, 
Institutul de Cercetare, 
Proiectare şi Producţie 
Experimentald pentru 
Construcţii şi Materiale 
de Construcţii PROCEMA 
SA Bucureşti, Institutu/ 
Naţional de Sticld Bucu
reşti (INS), Societatea Ro
mând de Ceramicd CE
ROM, Asocia/ia Romând 
de Sticlă AROS, Universi
tatea "I Decembrie" Alba 
iulia şi SC "Apullum" Alba 
Iulia organizează a-Vill
a Conferinţă de Ştiinţa şi 
Ingineria Materialelor 
Oxidice, CONSILOX 
VIII, la Alba Iulia, în pe
rioada 14-16 septembrie 
2000. 
Informaţii suplimenta

re se pot obţine de la UPB 
(dr. ing. Antoaneta Fo
lea), e-mail: a.fole@ oxy. 
pub.ro, de la CEPRO
CIM (ing. Vera Stoiano
vici), e-mail: · res@main. 
ceprocim.ro; office@ 
main.ceprocim.ro; tel.: 
22112 15, fax: 312 74 29, 
de la PROCEMA {dr. ing. 
Gabriela Toma), e-mail: 

procema@unicom. ro, de 
la INS (ing. Corina Ol
teanu), e-mail: insrom 
@sunu.rnc.ro, de la 
APULLUM (Aurica Go
leanu), tel.: 058/813 703, 
fax: 058/8 I 7 112, precum 
şi de la adresa: http:// 
www.consiiox/oxy.pub.ro. 

2. Institutul de Cercetdri 
pentru Chimie Aplicatd 
din cadrul Universitdţii 
din Miskolc, Ungaria, îm
preună cu Organizaţia din 
Miskolc a Societd/ii Ştiin
ţifice pentru Mdsurare, 
Automatizare şi Informa
ticd, organizează în pe
rioada 25-27 octombrie 
2000, cea de a-VI-a lntâl-

✓ nire privind Sistemele de 
'Control al Distribuţiei 
(DCS-6), Limba oficială: 
magliiara şi engleza, cu 
traducere simultană. In
formaţii suplimentare: 
dr. Jonap Karoly, tel: 46-
565-259, fax: 46-363-349, 
e-mail: jonap@me.akki. 
hu, precum şi http: // 
dcs.akki.hu. 

3. Federaţia Mondiald a 
Organizaţiilor Inginereşti 
(WFEO) şi Federaţia Aso
cia/ii/or Inginereşti din 
Polonia organizează în 
perioada 12-14 septem
brie 2000, la Varşovia, 
cel de-al cincilea Congres 

Din PROGRAMUL 

Mondial cu tema: "Imple
mentarea capacităţii ino
vatoare a studenţilor şi 
profesorilor şi a noilor teh
nici şi tehnologii educaţio
nale". Detalii suplimenta
re se pot obţine de la Sta
nislaw Konieczny, fax: 
+48 22 827 2949, e-mail: 
fsotnot@medianetcom.pl. 

4. Asociaţia Inginerilor 
din Iordania (Jordan En
gineers Associatio'n), în 
cooperare cu Societatea 
Inginerilor Electricieni 
din Iordania ( IEE Jordan) 
şi Instituţia Inginerilor 
Electricieni şi Electronişti 
(IEEE), organizează în pe
rioada 7-9 octombrie 
2000, la Amman, Iorda
nia, cea de-a IV-a Confe
rinţă Internaţională a In
ginerilor Electricieni şi 
Electronişti (JIEEEC 
2000). Informaţii supli
mentare: Dr. Mahmoud 
Hassan, P.O. Box 835, 
Amman, 11118 Jordan, 
tel.:+9626 560 7616, fax: 
+9626 567 6933. 

5. ln perioada 12-16 
aprilie 2000 va avea loc 
la Geneva Salonul Inter
naţional al Invenţiilor, 
Tehnologiilor şi Produse
lor Noi, 

lng. Laurenţiu Popescu 

de manifestări tehnico-,tiinţifice si dezbateri 
tematice organizate de AGIR pe 'anul 2000 

-Proiect-

Nr, Denumirea manlfesliril/ Data/perioada Reaponsabllil 
crt. dezbaterii tematice desfăfuririi Colaboratori 
1. Discuţii cu reprezentanţii /iecArui pa,tid februarie- martie AGIA 

parlamentar, pentru cunoaşterea 
reciprocă a dezideratelor comunităţii 
inginereşti din ţara noastră ~ a măsurilor 
preconizate de fiecare partid în vederea 
soluţionării celor mai stringente probleme 
ale economiei, ale lntreaii societăti 

2. Dezbatere privind problemele martie AGIAIMEN/ 
tnvăţământulul preuniversitar ~ tehnic ministerele 

economice 
3. Ediţia a V-a a 'FORUMULUI ISO 9000' 18-19 iunie AGIA/Fundaţia 

Română pentru 
Promovarea 

Calltătii (FAPC) 
4. Organizarea unei expoziţii cu manuale august AGIAIMEN 

peni/li şcolile profesionale şi IÎC881e 
tehnoloaice 

5. Organizarea reuniunii Comitetului septerrorie AGIA 
executiv al FMO/ şi ale comitetelor 
tehnice 

6. Sălbătorirea 'Zilei lnginerulur, cu 14 septerrorie AGlR 
acordarea Premiilor AGIR pe anul 1999 

7. Al IV-iea Simpozion ştiinţific al ingifl8rilor 14-15 septembrie AGIR 
rom~i d8 pretutindeni, cu tema: 
'DezvoltarBa durabi/1' 

8. •Simpozionul Anual Naţional d8 FiabilitaJs noiembrie AGIR/FAPC 
si Calitate' (editia a 11-al 

9. Lansări de carte lunar. Editura AGIA 
10. Evocarea personalităţilor Ingineri, prin trimestrial AGIR 

organizarea de sărbătoriri anivelsare, 
acordarea de titluri onorifice 

11. Organizarea de concerte ale Orchestrei trimestrial AGIR . 
lnginenlor, organizarea de expoziţii de 
picturi, sculpturi, grafici, cu participarea 
unor al1lsti consar.rati 



rodus inform tic 
revolu t1onar 

WINDOWS 2000 
Palatul Congreselor Mos

cone din San Francisco, 
California, a găzduit pe data 
de 17 februarie 2000 un 
eveniment care va marca cu 
siguranţă intrarea într-o 
nouă eră a tehnologiei infor
maţiei: lansarea mondială a 
noului sistem de operare 
Windows 2000 de către 
compania americană Micro
soft. 

Dând dovadă de un înalt 
spirit de anticipaţie şi pute
re de creativitate cu totul 
ieşite din comun, fondato
rul companiei Microsoft, 
Bill Gates, 
a reuşit să 
realizeze un 
produs in
formaticex
tremde per
formant, 
destinat în
treprinderi
lor pentru 
calculatoa
rele conec
tate la reţe-
1 ele mon
diale şi pen
tru seJVerele 
din sisteme-
le de calcul 
proprii . 
"Windows 2000 este o etapă 
extrem de importantă pen
tru Microsoft şi pentru in
dustrie; viitorul întreprinde
rilo începe acwn" - a de
ci Bill Gates la ceremo
nia de lansare. 

Păstrând proporţiile, la 
mai puţin de o săptămână, 
filiala română a companiei 
americane - Microsoft Ro
mânia - a lansat pe piaţa 
românească de IT, pe data 
de 22 aprilie 2000, la Tea-

Irul Naţional din Capitală, 
Wmdows 2000. într-o ori
ginală concepţie regizorală, 
în care cei prezenţi au pu
tut viziona aspecte de la lan
sarea efectuată la San Fran
cisco, precwn şi numeroa
sele facilităţi. oferite de noul 
sistem de operare, partici
panţii la acest eveniment au 
putut afla că pentru realiza
rea sistemului au fost alo
cate pes·te două miliarde 
USD, au fost efectuate pes
te 1 OOO de teste zilnice de 
anduranţă şi fiabilitate şi a 
necesitat un imens efort de 

..................... 
concepţie şi proiectare la 
care au participat 5000 de 
specialişti. 
Să menţionăm că din 

acest corp de elită de pro
gramatori au desfăşurat o 
activitate eficientă la cartie
rul general al Microsoft din 
Redmond şi o echipă de 40 
de tineri români, al cărei 
reprezentant, Mihai Peicu, 
a prezentat sistemul de lu
cru şi aprecierile pozitive de 
care se bucură programato-

rii noştri în SU A, în nwnăr 
de peste 200 în prezent Ma
nagerul gentral al Micro
soft România, Silviu Ho
blran, a arătat: "Wmdows 
2000 este cel mai bun sis
tem de operare realizat de 
Microsoft, un produs revo
luţionar care stă la baza con
ceptului «The Business In
ternet» spre care se orien
tează acwn întreaga comu
nitate de afaceri; este plat
forma ideală pentru derula
rea afacerilor pe Internet şi 
a fost proiectat pentru cele 
mai modeme echipamente 

hardware, de 
la cele mai 
mici sisteme 
mobile până 
la cele mai 
mari servere 
pentru co
merţul elec
tronic; în Ro
mânia, peste 
400 de com
panii sunt 
pregătite să 
dezvolte so
luţii pe plat
forma Win
dows2000." 

Pachetul 
Windows 

2000 cuprinde produsele: 
Professional - sistem de 
operare client pentru des
ktop şi laptop destinat tutu
ror mediilor de afaceri; Ser
ver şi Advanced Server -
pentru rularea aplicaţiilor 
critice şi de comerţ electro
nic; Data Center Server - ce 
va fi lansat ulterior, la ju
mătatea anului curent. 

lng. Ion Rozanlde 

Lumea interlopă a 
Internetului (I) 

(hacking, cracking, phreaking) 
Subiectul acesta este 

mult prea vast pentru a fi 
tratat într-un singur arti
col. De aceea vă propun 
âlăturat doar o introduce
re, urmând ca, dacă dvs. 
consideraţi că merită să 
detaliem anumite aspecte 
ale acestor activităţi "un
derground" sau aveţi 
anumite întrebări sau co
mentarii, să continuăm în 
direcJia sugerată de dvs. 

Când mi s-a propus de 
către redacţie să scriu despre 
fascinanta lwne aacţiunilor 
de pe Internet situate la li-

mita legalităţii (sau chiar 
dincolo de ea), am fost ime
diat de acord, considerând 
că este relativ uşor: voi se
lecta diverse articole din 
reviste de specialitate şi de 
pe Internet, unele chiar din 
mediul "subiecţilor", voi 
face o "compilare" adecvată 
tematicii, traducerea, şlefui
rea - şi gata, a ieşit artico
lul. 

Ei bine, nu a fost să fie 
aşa! Articole am destule, 
slavă Domnului, m-am "do
cwnentat" serios în acest 
domeniu de-a lungul timpu-

lui. Dar nu se potrivesc unul 
cu altul şi toate cu concep
ţia mea (pe care o consider 
foarte obiectivă) asupra 
subiectului. 

Unele îi consideră pe ha
ckeri criminalii Internetu
lui, nişte ciwnaţi. de care ai 
face bine să te fereşti dacă 
vrei să mai rămâi cu vre~ 
ban în buzunar sau cu cal
culatorul întreg; de partea 
cealattă, hackerii care scriu 
articolele se consideră nişte 
supraoameni, pentru care 
toţi ceilalţi. sunt simpli mu
ritori inocenţi. ("lamer" sau 

Mulţumim ruturor 1:ititorilor §Î colaboratonlor care au felu it 
"Universul ingineresc" cu prile;ul fmplinirii a uce ani de existenfd 

neîntrerupat. 

Şcoală 

Există-o şcoală-o care-nveţi. 
Doar dând cu capul de pereţi. 
Şi când te-ai dat de toţi pereţii, 
Eşti absolvent: ai ... şcoala vieţii! 

prof. dr. lng. Corneliu Berbente 

Sintagma asta mi se pare 
La noi lipsită de temei, 
Atâta timp cât nu văd care 
Ar fi şi celelalte trei. 

lng. Vas/1" a-, SUceava 

"newbie", în limbajul lor). 
Pe de o parte, primii folo
sesc un limbaj evaziv, alam
bicat şi voit academic, pe 
când ceilalţi. abordează în 
mod voit un jargon speci
fic, care îi face de neînţeles 
pentru un neiniţiat, 
de multe ori 
păşind chiar pe 
tărâmul vulgari
tăţii, pentru mulţi 
aceasta nefiind de
cât o manifestare 
de teribilism spe
cifică vârstei lor 
(marea lor majori-

care folosesc Internetul în 
scopuri destructive sau pen
tru a se organiza, şi servi
ciile secrete, pentru care 
orice planificare actuală 
care nu ia în considerare 
impactul Internetului este 

tate sunt studenţi ,~ 11 ~ 
sau elevi). I/ 

Una peste alta, 
deşi s-a format o 
opinie quasigene- • 
rală că în prezent 
oricine poate fi ha
cker dacă se docu
mentează suficient 
pe Internet, cei 
care chiar reuşesc 
să "hackuiască" 
sunt de fapt specialişti în 
calculatoare. Mai mari sau 
mai mici. dar oricum nu 
sunt în~epători, "newbie" -
ca să folosim termenii lor. 

Şi mai există vreo trei ca
tegorii de hackeri pe Inter
net, dar care merită o trata
re separată, cu altă ocazie: 
cei care practică marketin
gul pe Internet în scopuri 
pur comerciale (incluzând 
aici şi spionajul economic), 
organizaţiile din domeniul 
criminalităţii economice 

sortită eşecului din start 
Dar să facem câteva deli

mitări necesare. 
Hackingul a devenit în 

prezent sinonimul a tot ceea 
ce este mai rău pe Internet 
pentru unii, sau al geniilor 
rele în ale informaticii pen
tru alţii. Unii includ în acest 
termen tot ceea ce este le
gat de exploatarea ilegală a 
vulnerabilităţilor sistemelor 
informatice. Personal, aso
ciez această denumire cu ac
ţiunile de penetrare ilegală 
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Orizontal: 1. Generatoare de energii sau de ... alte efec
te. 2. Energia electrică şi termică, apa, ... salubritatea etc. 3. 
Pârghie - Pot constitui surse de energie geotermică (sing.). 
4. Abur rezultat dintr-un proces sau reacţie - Un actor tăcut. 
5. Importantă cale de comunicaţie fluvială europeană, sursă 
de energie hidroelectrică şi de apă de răcire pentru atomo
centrale - Aducătoare de preţuire. 6. Un popor - Ne aduce 
mielul pascal. 7. început de iradiere! - Permite o cercetare 
minuţioasă - Tună, dar nu fulgeră! 8. Casă de bani - Echi
valent grecesc pentru "după". 9. O primă vedere. 10. Ge
neratoare de energie sau de ... produse - Fragment de piesă. 

Vertical: 1. Plină de energie. 2. Cotă medie! - Produs 
energointensiv obţinut din ... nectar. 3. Este prea crudă -
Poate fi şi de forţă majoră. 4. Mobilizare la efort - Mega. .. 
litru - Urme de ... stropi! 5. Veche oaste otomană - Care 
ţine de noi. 6. Ţinut marginal! - A modera. 7. Din nou -
Una din primele mari invenţii ale umanităţii (pi.). 8. Ener
gia eliberată prin reacţii nucleare (mase.) - Frânghie pes
cărească. 9. Cotă de energie obţinută prin bursă (mase.) -
Teracoulomb. 10. Un râu care produce energie. 
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în anumite calculatoare, si
turi web, reţele informatice, 
prin evitarea sau • sparge
rea" codurilor de acces. 

Crackerii sunt, în gene
ral, cei care se ocupă cumo
dificarea ilegală a aplicaţii

lor software proteja
te, prin folosirea unor 
limbaje de programa
re obişnuite, prin uti
lizarea unor mici pro
grame care fac ca 
aplicaţia respectivă 
• să creadă" că utiliza
torul are licenţa nece
sară (fac aici observa
ţi.a că pe Internet sunt 
multe situri cu aşa
zişi crackeri care nu 
fac altceva decât să 
ofere, pentru o anu
mită aplicaţie, chei de 
deblocare sau licenţa 
- serial nwnber - ob
ţinute de la aplicaţii 
legale, şi care nu au 
nici o legătură cu cra
ckingul efectiv). 

Pbreakerii sunt o cate- · 
gorie aparte de "ilegalişti", 
care ar părea la prima ve
dere că nu au nici o legătură 
cu lwnea Internetului: ei ac
cesează în mod ilegal reţe
lele telefonice, folosind 
montaje electronice specifi
ce sau calculatorul, astfel 
încât centrala telefonică 
prin care au accesat reţeaua 
nu îi simte, sau "crede" că 
au o convorbire locală. 

fng. Nicolae Sfetcu 
E-mail: 

sfetcu@emall.com 
http://desk

top.hypermart.net 
Tel.: 092.22.89.80 
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